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Drazí spoluobčané,
blíží se nám léto a s ním spojený čas koupání. 
Ve sportovním areálu Na Koupališti bylo le-
tos hodně co opravovat, neboť vše postupně 
dosloužilo. Museli jsme pořídit nová filtrační 
čerpadla, také pokladní systém se serverem 
již skomíral a bylo třeba vše nakoupit nové. 
Toalety a sprchy jsou opraveny – byl zde 
proveden nový nátěr podlahy, byly oprave-
ny a  dokončeny nové obklady, obrousily se 
a natřely dveře. Také brouzdaliště byla natře-
na a venkovní sprchy opraveny. Dlažba byla 
vyčištěna „vapkou“, trávník postříkán proti 
pleveli a následně pohnojen. V plánu je ješ-
tě instalace kamerového systému. Investice 
do koupaliště byla v letošním roce opravdu 
vysoká, vyšplhala se k 700.000,- Kč. Budeme 
tedy doufat, že alespoň na další pětiletku 
bude vystaráno a nebude potřeba vyšších 
investic, ale jen udržovacích.
Výše vstupného pro letošní rok je stanove-
na následovně: na celý den pro dospělé 
od 18ti let 100,- Kč a pro děti od 6-ti let, 
seniory a ZTP 50,- Kč. Podrobné informace 
o vstupném i o možnosti zakoupení perma-
nentky pro sazovické občany naleznete na 
předposlední straně těchto novin. Změnou 
proti loňskému roku je i úprava víkendové 
otvírací doby. V sobotu a v neděli bude ote-
vřeno již od 9.00 hodin ráno. Věřím, že se 
vám bude u nás na koupališti líbit a strávíte 
zde krásné slunečné dny.
Na dětské hřiště u koupaliště jsme dětem 
přidali pískoviště a bábovky a také vyměnili 
rezavý plot. Kolem plotu u tenisových kurtů 
jsme natáhli zelenou plachtu.
Abych ale nezapomněla i na ostatní činnosti, 
které obec stihla od předchozího vydání no-
vin. Jistě jste zaznamenali již slibované rada-
ry při vjezdu do vesnice jak od Tečovic, tak 
i od Mysločovic. Doufám, že řidiče alespoň 
trošku usměrní, stejně jako zpomalovací 
práh na komunikaci směrem k Buňovu, který 
je již také hotový.
Dále probíhá pokládání elektrického vede-
ní do země, jak jsem psala v minulém čísle. 

Firmě jde práce od ruky a věřím, že brzy bude 
mít hotovo.
Stejně tak finišuje i přístavba u badminto-
nové haly, která bude dokončena do dané-
ho termínu 30.6.2024.
Vedle obchodu u návsi si již můžete vyzkou-
šet nově instalovanou elektronickou úřed-
ní desku. Kromě informací z obce (úřední 
deska, aktuality, fotografie, obecní web) se 
zde můžete podívat na stránky školy, kostela, 
najít spoj, nebo se podívat na stránky města 
Zlína či Otrokovic a zjistit, co zajímavého se 
zde bude dít. Pokud by vám tam něco chybě-
lo, budu ráda, když mi dáte vědět a můžeme 
to na desku přidat.
A co dalšího plánujeme? Momentálně se za-
býváme dokumentací pro umístění fotovol-
taických panelů na střechu obecního úřadu. 
Vyřizujeme veškeré podklady a studie, aby-
chom mohli podat žádost o dotaci.
Také plánujeme vybudovat nové veřejné 
osvětlení na Padělkách, konkrétně v nové 
ulici od poldrů nahoru směrem ke Kulendo-
vému. Bude zde umístěno 7 nových lamp.

V neděli 9.6.2024 proběhlo v sále obecního 
úřadu vítání občánků. Z deseti pozvaných 
se této slavnosti zúčastnilo devět miminek 
s rodiči a příbuznými. Přivítali jsme pět hol-
čiček a čtyři chlapečky. Děvčata z Konopky 
jim zazpívala u kolébky, maminkám byla pře-
dána kytička, finanční i hmotný dárek z obce 
a také dárek z knihovny - z projektu Book-
start – S knížkou do života.
Přivítali jsme tedy tyto občánky:
Sofie Kozáčková, Šimon Skovajsa,  
Luboš Mrhálek, Teodor Markytán,  
Hedvika Zábojníková, Vojtěch Daněk,  
Miriam Couralová, Elizabeth Helena 
Gruszeczka, Laura Dudová   

Přeji jak našim malým spoluobčánkům, 
tak i vám všem Sazovjákům plno slunných 
a usměvavých dnů, krásnou dovolenou 
plnou zážitků, dětem nádherné prázdniny 
naplněné dobrodružstvím a hlavně klid 
a pohodu letních dnů.

 Vaše starostka Michaela Vajdíková

Slovo starostky obce

Všem čtenářům přejeme krásné léto 
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Vítání občánků 

To nás zase přibylo!

Chůvičky z Konopky

Pyšní rodiče

Až mi fósa narostó, já tu budu starostó
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Příběh Barunky Volfové 
Před 18ti lety se nám narodila krásná holčič-
ka. Dali jsme ji jméno Bára. Byli jsme šťastní, 
jako každí rodiče, když se jim narodí děťátko.
Po půl roce se bohužel Báře projevila gene-
ticky dědičná nemoc SMA- spinální svalová 
atrofie.
Vůbec jsme neměli o této nemoci ponětí, ne-
věděli jsme, co tato nemoc obnáší.
Verdikt lékařů zněl: Dítě nebude nikdy sedět, 
chodit, samo dýchat a dožije se maximálně 
dvou let.
A opravdu se stalo to, co lékaři řekli. 
Bára je jen ležící, je napojená 24 hodin denně 
na plicní ventilaci, stravu dostává přes hadič-
ku, kterou má zavedenou přímo do žaludku. 
Ale v jednom, a pro nás tom nejdůležitějším, 
se lékaři spletli.
Bára oslavila 18. narozeniny, což je pro nás 
obrovské vítězství.
Je velice spokojená, život si užívá naplno, 
ráda jezdí na výlety, na koncerty, do divadla, 
do kina, má ráda společnost lidí.
S námi doma komunikuje přes počítač, který 
ovládá očima. 
Bářiny narozeniny přišla s námi v sobotu 
15. června oslavit rodina a nejbližší přátelé.

Moc chceme poděkovat také paní starostce 
Michaele Vajdíkové, která přišla osobně Ba-
rušce popřát a předat dárek, který si Barča 
moc přála. 
Její přání bylo dostat vířivku, a to jí zastupi-
telstvo obce Sazovice splnilo, za což jim moc 
děkujeme.

Alena a Karel Volfovi

Barunku Volfovou Obec Sazovice podporu-
je již od začátku její nemoci, tedy od roku 
2007, kdy proběhla z iniciativy tehdejší paní 
starostky Edity Hrbáčkové  finanční sbírka na 
podporu Barunčiny léčby. Vybral se téměř je-

den milion korun, který posloužil na nákup 
potřebných zdravotních pomůcek.
Barunce přejeme hlavně hodně zdraví, 
pohody, hezkých společných chvil s rodi-
nou a příjemných zážitků.

Gratulanti ze Sazovic

Opravdová fešanda Bereme to s nadhledem S námi hlady neumřete

Barunka s rodinou

Události v obci (duben–červen)
Slet čarodějnic (30. 4.)
Bývaly doby, kdy se do Sazovic 30.dubna 
navečer slétaly čarodějnice z celého okolí, 
z mnohých obcí dorazily celé letky těchto 
krasavic. Letos zachraňovaly reputaci tohoto 
strašidelného stavu jen děti, které si užívaly 
slunné a celkem teplé odpoledne na výletišti 
v kostýmech čarodějnic, kouzelníků a všeli-

jakých jiných příšerek plnými doušky. Sejde 
se jich vždycky několik desítek a letos to bylo 
i s doprovodem kolem 200 návštěvníků. Po-
každé je čeká celá řada aktivit a soutěží, kde 
se mohou patřičně vydovádět. Kromě tanco-
vání, nebo spíš řádění na betonové taneční 
ploše, se mrňousové také strefovali míčkem 
do papuly lepenkové čarodějnice, pro vy-

lepšení své image si mohli vyrobit velkého 
chlupatého pavouka a na jiném stanovišti 
mu umotat také pavučinu, vybarvit si obrá-
zek s patřičnou ježibabí tématikou, z lanové 
pyramidy pozorovat ten mumraj z patřičné 
výšky atd. Nechyběla ani pohádka a z připra-
vené hranice na všechno shlížela čarodějni-
ce, kterou večer čekala potupná smrt v pla-
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Malá pouť rodin (31. 5.)
Spolupatronkou kostela sv. Václava v Sazo-
vicích je česká světice Zdislava z Lemberka. 
Přibližme si její osobnost: 
Narodila se kolem roku 1220 v Křižanově na 
Moravě, zemřela poměrně mladá r.1252 na 
hradě Lemberk, kde žila s manželem Havlem 
z Markvartic, čtyřmi dětmi, ostatní rodinou 
a služebnictvem.
Byla vzorná manželka a matka, spoluzakla-
datelka klášterů v Jablonném v Podještědí 
a v Turnově. Patronka rodin, patronka kon-
gregace sester dominikánek. Je zobrazová-
na s dětmi a manželem, jejím atributem je 
vinná réva nebo břečťan a erb lvice (znak 
pánů z  Lemberka). Bývá také znázorněna 
s kostelem v ruce jako zakladatelka klášterů 
nebo jak rozdává almužnu chudým a ubo-
hým. Je zosobněním lásky, milosrdenství, 
obětavosti a rodinné pospolitosti. Ostatky 
svaté Zdislavy spočívají v kostele sv. Vav-
řince a sv. Zdislavy v Jablonném v Podješ-
tědí. Její svátek se v  českých zemích slaví 
30. května.
V kostele sv. Václava, kde je v oltářní menze 
také uložen její ostatek a v předsíni je i se svý-
mi dětmi zpodobněna na bronzové kropen-

ce, si v tuto dobu připomínáme Zdislavinu 
památku malou poutí rodin. Mše svatá byla 
v tento den jako vždy sloužena za mladé ro-
diny naší obce a farnosti. Po ní následovala 
malá slavnost určená především dětem. Le-
tošní mše svaté se zúčastnilo kolem padesáti 
věřících, mezi nimi i několik mladých rodin 

s dětmi. Na mši svatou navázala ještě poslední 
májová pobožnost modlitbami k Panně Marii.
Po skončení bohoslužby čekaly na děti před 
kostelem drobné dárky – nafukovací balon-
ky, obrázky sv. Zdislavy aj. Pro všechny shro-
mážděné to byla pěkná chvilka plná pohody 
a radosti ze setkávání. 

menech. A protože při takové akci každému 
vyhládne, postarali se pořadatelé, sazovičtí 
hasiči ve spolupráci se spolkem HaŠLeRGy, 
také o občerstvení – limonády, párky v rohlí-
ku či sladkosti pro děti a pivo nebo dobroty z 
udírny pro dospělé.

Odpoledne nemělo chybu. Děti byly nad-
šené, rodičové spokojení, sluníčko se smálo 
a hřálo a nade vším tím hemžením se vesele 
třepotaly stužky na vrcholku vysokého máje.
Počet návštěvníků večerní produkce dosá-
hl 650 osob. Čarodějnic mezi nimi bylo ale 

poskrovnu, kdoví, jestli zase nepodražily po-
honné hmoty do košťat… Jinak byla tradice 
zachována – hrála skupina EXPO – PENZION, 
nabídka jídla i pití byla bohatá a lidé se dobře 
bavili až do ranních hodin.

Výroba pavouků

Mše sv. ke cti sv. Zdislavy Po bohoslužbě

Čarodějnický mumraj

Požehnání od otce Michala

Všeobecná spokojenost
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Sazovický den dětí (1. 6.)
V sobotu 1. června slavily svátek všechny 
děti. A nebylo to jinak ani u nás v Sazovicích. 
Počasí vypadalo všelijak, ale my jsme to ne-
vzdali a nakonec, i když nás pár přeháněk 
potrápilo, jsme to vše hravě zvládli. Ostatně 
na Zahrázovém je vždycky kde se schovat.                                                                                                     
Program byl nabitý. Na děti čekal žonglér, ukáz-
ka dravců, skákací hrad, malování na obličej, 
pletení copánků, střelba ze vzduchovky, stezka 
s úkoly a mnoho dalšího. Nechyběla dobrá ná-
lada, jídlo, pití a na konci programu byl připra-
vený malý dárek pro každého oslavence.

Máme radost, že se Den dětí v Sazovicích 
opět vydařil, za což patří velké poděková-
ní všem, kteří dorazili a tuto akci podpořili.                                                    
Děkujeme společnosti Vitar za oblíbená 
Capri-sun pitíčka a firmě Wastex za čers-
tvé ovoce. Velké poděkování posíláme také 
sazovickým hasičům a nesmíme zapome-
nout na poděkování těm, kteří pomáhali 
s chystáním, úklidem a vším potřebným.                                                                                                                           
Teď už tady máme dětmi netrpělivě očekáva-
né, vytoužené prázdniny,  které těší nejen je, 
ale i jejich blízké. Všem jim přejeme krásné, 
slunné a pohodové léto.

Vaše HaŠLeRGy

Volby do Evropského parlamentu (7. a 8. 6.)
Voleb do Evropského parlamentu se v naší obci zúčastnilo 232 občanů. Volební účast tak činila 36,04%

Skákací hrad nikdy nezklame

Budeme kamarádi?

O dravce je vždycky zájem

Dárky čekaly na všechny děti

Dívčí volební komise

Pořadí zvolených stran: Počet hlasů Procent

1. SPOLU (ODS, KDU-ČSL, TOP 09) 70 30,17 %

2. ANO 58 25 %

3. Přísaha a Motoristé 31 13,36 %   

4. Starostové a osob. pro Evropu 18 7,75 %

5. STAČILO 17 7,32 % 

6. SPD + Trikolóra 10 4,31 % 

7. Sociální demokracie 7 3,01 % 

Ostatní strany 21 8,60 %     
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Prázdniny si zasloužíme 
Červen je měsícem uzavírání školního roku, 
bilancování a sbírání zralých sladkých plodů, 
kvůli kterým jsme se celých deset měsíců 
namáhali a snažili. Co se nám podařilo v naší 
školní zahrádce letos vypěstovat ? Dovolte, 
ať se trochu pochlubíme:
Máme deset velmi šikovných prvňáčků, kteří 
umí už sami s porozuměním číst krátké i delší 
příběhy.  Naši druháci dokážou své myšlenky 
nejen povyprávět, ale nově také napsat ve 
větách. Třeťáci jsou nejvíce hrdí na to, že se 
v  geometrii naučili používat kružítko a  vy-
jmenovaná slova vysvobodili z jejich „Pando-
řiny skříňky“. 
A čtvrťáci vedle koncovek podstatných jmen 
už také zdatně ovládají základní obsluhu po-
čítače a na dovolené by se anglicky doptali 
na cestu nebo dokázali koupit oblíbenou 
zmrzlinu. 
Ve druhém pololetí nás kromě předepsané-
ho učiva zaměstnávala, obohacovala a bavila 
spousta tradičních i nově objevených a  za-
řazených programů. Až se nechce věřit, jak 
dlouhý je jejich výčet. 
Jen posuďte sami:
• Návštěva výstavy IQ play ve Zlíně
• Návštěva obuvnického muzea Zlín –  

U ševce Tomáše
• Školní ples
• Výchovný koncert pana Pavla Macků – 

vývoj hudebních nástrojů
• Velikonoční dílničky pro děti a rodiče
• Velikonoční tradice v muzeu v Sazovicích
• Preventivní program Zdravý životní styl – 

Ondřej Plaček z KPPP Zlín
• Zápis do 1. ročníku
• Zasaď svůj strom
• Ukliďme Česko
• Hravě záchranářem ( 2.- 4.ročník )
• Den otevřených dveří v I. třídě
• Nocování ve škole
• Besídka ke Dni matek
• Dopravní hřiště Malenovice
• Návštěva předškoláků v I. třídě
• Návštěva čtvrťáků v ZŠ Mysločovice
• Výlet na filmový festival ve Zlíně
• Pasování prvňáčků na čtenáře v místní 

knihovně
V předposledním týdnu školního roku se ješ-
tě chystáme na druhý ročník Školy v příro-
dě,  tentokrát na Soláni. 
Doufáme, že nás všichni opět podpoříte při 
sběru starého papíru. 
Tradičním se již stala akce Den s SDH Sazovi-
ce, který je také před námi.
Úplnou tečku za akcemi udělá závěrečné  
setkání s dětmi i rodiči na výletišti Za-

hrázovo, kde se rozloučíme s odcházejícími 
čtvrťáčky a popřejeme jim hodně úspěchů 
v nové škole v příštím školním roce.

Umístění v soutěžích
Naši žáci se zúčastnili  několika soutěží. Tak 
jako velikost naší země nebyla limitující v zís-
kání zlatého hokejového titulu, stejně i v naší 
malé školičce se zrodilo pár úspěchů:
– Adélka Juříková získala 1. místo v okrs-

kovém a 2. místo v okresním kole recitační 
soutěže

– Klárka Večeřová se umístila v recitační 
soutěži na 3. místě v okrskovém kole

– Děvčata z 3.ročníku – Valerie Večeřová 
a Elisabeth Hynčicová získaly 1. a 2. místo 
za příběhy v literární soutěži na téma „Bez-
pečný domov“ v rámci požární ochrany

– Všichni žáci 2.-4. ročníku se také statečně 
poprali s úkoly v mezinárodní soutěži Ma-
tematický klokan 

Zájmovou činnost vedle kroužků poskytnu-
tých Střediskem volného času TYMY Holešov 
(sportovní, flétnička, angličtinka, keramika), 
rozšířila tento rok i nabídka kroužků školních. 
Tradičním, cenným a velmi prospěšným je již 
po několik let kroužek včelařský. Doplnily ho 
i kroužky nové. Konkrétně Kuchtík a Kerami-
ka. Vařili a tvořili jsme nadšeně - jak o život – 
a určitě se budeme snažit zařadit tyto krouž-
ky i v příštím roce, byť nás limitují prostory  (je 
v plánu otevření druhého oddělení ŠD, čímž 
přijdeme o třídu dosud využívanou k  jejich 
konání). A v neposlední řadě bylo úžasné sle-
dovat, jak krásné výtvory rostou pod rukama 

několika členů modelářského kroužku, vede-
ných ochotnými nadšenci  – panem Petrem 
Hlavicou a Milanem Řezáčem.
Jistě uznáte, že je za námi kus práce. Někdy 
se dařila lépe, někdy s občasnými výzvami, 
jak již to v práci s dětmi bývá. Nikdy by ale 
neproběhla bez podpory celé řady lidí, kte-
rým bych tímto ráda ze srdce poděkovala.  
Je jich velká řada. Mezi prvními samozřejmě 
členové zastupitelstva obce v čele s  paní 
starostkou, paní knihovnice Ordáňová, pan 
Tomáš Omyla (za  dozor u cesty při ranních 
příchodech dětí do školy a dopomoc při 
zvučení školních vystoupení), paní Věra Ne-
jezová za poutavá vyprávění při návštěvě 
muzea, pan Gerža za velkou a nezištnou po-
moc se zimním  úklidem příjezdové cesty ke 
škole a zamykání hřišť. Stejně tak si ceníme 
jeho koordinace při spolupráci s místním 
SDH. Již vícekrát jsme také ocenili příjemnou 
spolupráci se spolkem myslivců – ať již při 
přírodovědné soutěži, nebo při sázení strom-
ků v nedalekém lesíku. Za celé roky také po-
ciťuji dluh vůči našim skvělým paním kuchař-
kám, kterým jsme dosud nepoděkovali za to, 
jak se o naši spokojenost a  zdraví opravdu 
poctivě a výborně starají. 
Přeji vám, ať máte v přicházejícím letním 
čase prostor na odpočinek, spoustu zají-
mavých aktivit v přírodě, a hlavně s těmi, 
které máte rádi. 
Můžeme se již nyní těšit a doufat, že nás za 
horizontem prázdnin čeká neméně plodný 
školní rok nový.

Za kolektiv ZŠ Sazovice 
Erika Nováková                                                

Dopravní hřiště Dětský filmový festival

Večer u cimbálu (8. 6.) –  viz článek  Konopka a Luňák od ledna do června
Vítání občánků (9. 6.) – viz úvodní článek starostky obce M. Vajdíkové
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Literární soutěž 

Adventní plamínek
Byl pátek a jeli jsme do obchodu. „Mami, mami! 
Chci vyrobit adventní věnec !“ Koupili jsme 
tedy věnec, ozdoby, svíčky a pak jsme se vrátili 
domů. Doma v obýváku jsem položila všechno 
na stůl. „Mami, ještě půl hodiny a už to mám!“ 
volala jsem. „Ukaž, no to je tak hezké.“
Večer volá maminka: „Eli, pojď, pojedeme 
k babičce.“
„Ano, mami. Už jen položím věnec na stůl.“ 
A zapálila jsem svíčku na věnci. Potom jsme jeli 
k babičce. Domů jsme se vraceli až další den. 
A dům hořel !! Maminka zavolala hasiče. Ti při-
jeli velmi rychle. Hasič říká: „Je to v  pořádku!  
Naštěstí se nic nestalo. Poučení ale je – nene-
chávejte něco zapálené, když nikdo není doma! 
Elisabeth Hynčicová, 3. ročník, ZŠ Sazovice

Opuštěná nabíječka
Byla jedna nabíječka, která byla velmi ši-
kovná. Vždycky dobře nabíjela. Jednou dala 
panička nabíjet tablet a odjela pryč. „Vemte 
mne s sebou !“ volala nabíječka.
Když všichni odjeli, začalo pršet. Ve střeše byla 
malá dírka. A přes ni spadla malinká kapka. 
Spadla přesně na nabíječku. Z té vyskočila 
malá jiskra. Ta skočila rovnou na gauč a začalo 
hořet. Naštěstí panička přijela brzy domů. Mu-
sela hned zavolat hasiče. Ti přijeli za pár minut 
a začali hasit . Naštěstí to dobře dopadlo. 
Od té doby již nikdy nenechala tablet na na-
bíječce, když někam odjížděla.

Valerie Večeřová, 
3. ročník, ZŠ Sazovice Vítězky literární soutěže

Vítězné práce sazovických školaček v literární soutěži na téma Bezpečný domov:

Ve školce se nenudíme
A zase jsme o rok starší. To to uteklo… Kdy-
bychom měli o všem, co jsme v mateřské 
škole zažili, napsat pár vět, nestačily by nám 
tyto noviny. Pojďme se tedy za uplynulým 
školním rokem 2023/2024 ohlédnout a při-
pomenout si, co se nám podařilo a co nám 
udělalo radost.
Na pozvání paní Věry Nejezové jsme jako ka-
ždoročně navštívili kostel svatého Václava 
a místní muzeum, za což jí patří velké podě-
kování. Na jaře jsme se vypravili za paní Or-
dáňovou do místní knihovny, kde pro děti při-
pravila dopoledne s pohádkou. Děkujeme i jí.
Také letos se naši malí sportovci zúčastnili 
sportovní soutěže mateřských škol s názvem 
Den se sporťáčkem, která se konala v MŠ 
Dětská ve Zlíně. Děti soutěžily v několika dis-
ciplínách – ve štafetovém běhu, hodu talířem 
na terč, skoku do dálky, skákání v pytli, běhu 
s míčkem na lžíci, běhu v gumácích. Naši re-
prezentanti ve složení – Adámek, Alička, Do-
miniček, Karolínka, Oliverek a Pavlík přivezli 
bronzové medaile a pěkné ceny. Uznání si ale 
zaslouží všechny děti, neboť i ony na hřišti 
pilně trénovaly
Další podařené akce: Halloweenská párty, 
Snoezelen, vycházka na hřbitov – Dušičky, 
ZOO Lešná, Scénické čtení, Celé Česko čte 
dětem, Tvořivé odpoledne s rodiči – výroba 
ptačích budek, Divadlo v MŠ – Jak se brou-
ček ztratil, vystoupení dětí při rozsvěcování 
vánočního stromu u OÚ v Sazovicích, výlet 
do skanzenu Rochus v Uherském Hradišti, 
vyrábění na vánoční jarmark, vánoční pose-
zení u stromečku s rozbalováním vánočních 
dárků, MPP – O správném chování, výlet do 
Kroměříže na ICT Program, MPP – Zvládni 
první pomoc, dopoledne v maskách, vý-

chovný koncert, velikonoční tvoření s rodiči 
v sále OÚ, ukliďme Česko, Zasaď svůj strom, 
dopravní hřiště Otrokovice, divadlo Malá 
scéna Zlín, Besídka ke dni matek a cvičná 
evakuace s hasiči.
Odměnou pro všechny byl na konci roku vý-
let do DinoParku ve Vyškově. Děti si zde 
prohlédly malou ZOO s domácími zvířaty, 
svezly se vláčkem po městě, setkaly se s ob-
řími dinosaury a v neposlední řadě zhlédly 
krátký film ve 4D kině, což byl neskonalý zá-
žitek. Paní učitelky byly rády, že nás nepřijelo 
ani o jednoho míň a ani o jednoho víc. 
A opět s koncem roku nastal čas, kdy jsme se 
u nás v MŠ loučili. Letos odchází do 1. třídy 
ZŠ 16 dětí. Společně jsme se rozloučili na vý-
letišti Zahrázovo, kde za přítomnosti rodičů 
proběhlo pasování na školáky. Všechny děti 
na památku obdržely knihu. Věříme, že si ji 
brzy samy přečtou. Budoucím školákům pře-
jeme, ať se jim ve škole líbí a ať se jim daří!
Tuto i mnohé jiné akce si můžete prohléd-
nout na webových stránkách školy.
Máme tady prázdniny. Děkujeme všem za 
spolupráci a přejeme, ať si dny volna uži-
jete do sytosti! Však víte… Čas ohromně 

letí a ani se nenadějeme a budeme opět 
o školní rok starší.

 Za kolektiv MŠ 
Miroslava Nejezová, Iva Kupská

Naše sportovní družstvo

Jede, jede mašinka…Sláva, nazdar výletu!
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V obci byl založen nový klub
Na konci roku 2023 vznikl v Sazovicích nový 
pánský klub PATRIOTI SAZOVICE 60+. 9. lis-
topadu 2023 se sešel organizační výbor pro 
založení klubu. V úvodu jsme se dohodli, pro 
koho je klub určen, co by mělo být náplní 
jeho činnosti, určili jeho název a vedení.
Členem klubu může být muž s trvalým by-
dlištěm v obci Sazovice, který dosáhl věku 
60 let. Písemně jsme oslovili všech 80 pánů 
nad 60 let, kteří v obci žijí. Náplní setkává-
ní je besedování, vzájemná výměna zku-
šeností, například v oblasti úspory energií 
v domácnostech, dále rady pro zahrádkáře, 
rozvoj práce s telefonem nebo počítačem, 
aktivní sportovní činnost – stolní tenis, tu-
ristika, cykloturistika, zájmová činnost nebo 
organizování akcí, jako jsou vepřové hody 
nebo košt slivovice. Ale chceme také ak-
tivně spolupracovat s OÚ Sazovice na nově 
připravovaných akcích. Organizační výbor 
určil vedení klubu. Předsedou klubu se 
stal Jaroslav Mrázek a  pokladníkem Pa-
vel Dočkal.
První ustavující schůze klubu se uskutečnila 
11. prosince 2023 v salonku místního pohos-
tinství. Zúčastnilo se 15 z 18 registrovaných 
členů, kteří byli seznámeni s činností a orga-
nizací klubu. Dále byli seznámeni s plánem 
jeho činnosti a byla nastavena komunikace 
mezi jeho jednotlivými členy.
V roce 2024 se setkání koná pravidelně 1x mě-
síčně, vždy první pracovní pondělí v měsíci.

Krátce z naší činnosti za první tři měsíce to-
hoto roku: První setkání 8. ledna jsme se 
věnovali tématu rozvoj práce s mobilním 
telefonem a počítačem, přednášku vedl 
místní občan p.Tomáš Kučera. Ve druhém 
setkání 5. února jsme byli seznámeni s Nove-
lou silničního zákona – přehled změn pro 
rok 2024, se změnami nás seznámil míst-
ní občan p. Martin Šoc. Při prvním setkání 
4. března jsme měli na programu rady pro 
zahrádkáře – ovocné stromy, postřiky, údrž-
ba trávníků. Přednášku vedl MVDr. František 
Václavík z Machové. Následovalo hudeb-
ní vystoupení, kde jsme si za doprovodu 
kytary zazpívali trampské písně. 6.  března 
jsme uspořádali turnaj seniorů ve stolním 
tenise. Tento turnaj se uskutečnil v herně 
stolního tenisu TJ Sokol Mysločovice. V dub-
nu se konaly naše vepřové hody spojené 
s koštem slivovice. V květnu následovala 
přednáška o úsporách v energiích, výběru 
dodavatele, uzavření smlouvy. Lektorkou 
přednášky byla Ing. Miriam Pavelcová z Ener-
getické agentury Zlínského kraje.
4. března 2024 se náš klub na základě hlaso-
vání svých členů přihlásil za člena zapsaného 
svazu spolků „Rady seniorů České republiky“. 
Cílem RS ČR jako představitele seniorů je 
spolupráce při koncipování mezigenerač-
ních vztahů, dialogu a tolerance. Aktivizace 
starší generace pro duchovní, kulturní, soci-
ální, ekonomický a společenský rozvoj, včet-

ně celoživotního vzdělávání a volnočasových 
aktivit. 
Na červen plánujeme vycházku do přírody, 
cyklovýlet po okolí a chytání ryb na rybní-
ku Machová. Dále se budeme podílet na or-
ganizaci Sportovního dne, který pořádá Obec 
Sazovice 23. června 2024. V měsíci červenci 
a  srpnu budou v klubu prázdniny. Sejdeme 
se v září, kdy budou vrcholit přípravy na naši 
letošní největší pořádanou akci  – 1. ročník 
Gulášfestu, který se uskuteční 21. září 2024. 
Přípravy na tuto akci jsou v plném proudu.
K 10.6.2024 máme 22 členů a pomalu přibývají 
další. Chtěl bych využít této příležitosti k oslo-
vení občanů, kteří splňují dané podmínky člena 
klubu, aby neváhali a rozšířili naše řady.

Za Klub PATRIOTI SAZOVICE
Jaroslav Mrázek

Rady pro zahrádkáře

Ustavující schůze klubu Pěkné posezení při písničce

Výlet do dinoparku
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Léto je za dveřmi 
S příchodem teplých dnů se i u hasičů po-
řád něco děje. Ta hlavní činnost se týká naší 
upravené tratě na výletišti, kdy se nám po 
finálním srovnání podařilo 23. dubna koneč-
ně zasít na plochu trávu. Poté už následovalo 
zalévání, hnojení a samozřejmě pravidelné 
sečení. Dnes už je tráva opravdu ukázková, 
a tak je jisté, že se zde bude konat už i dětská 
soutěž. Měli jsme totiž obavy, že do 23. červ-
na, kdy soutěž má proběhnout, nebude tráva 
dostatečně silná, ale opak je pravdou.
A co se dál dělo na jaře?
12. dubna se od 15 hodin uskutečnil sběr 
železa. Sešlo se nás poměrně dost, a tak šla 
práce hezky rychle. Po projetí celé obce se při-
stavený kontejner podařilo naplnit asi tak ze 
tří čtvrtin. Končili jsme krátce po 17. hodině.
27. dubna se uskutečnil zájezd na meziná-
rodní hasičskou pouť na sv. Hostýn. Ob-
jednaný autobus odjížděl v 8 hodin a návrat 

byl krátce po 14. hodině. Pouti se od nás zú-
častnilo 24 lidí.
30. dubna proběhla jedna z největších akcí, 
které jako sbor pořádáme, a to Velký slet 
čarodějnic. Začal v 15 hodin programem 
pro děti se spoustou soutěží a nechyběla ani 
pohádka od skvělého vypravěče Dana. Ve 
20  hodin pak vypukla zábava pro dospělé   
s kapelou Expo-Pension. Akce to byla velko-
lepá, protože odpolední program navštívilo 
okolo 200 lidí a večerní zábavy se zúčastnilo 
okolo 650 lidí! Končilo se opravdu až za svítá-
ní. Obrovský dík patří všem aktivním členům 
sboru, protože připravit a realizovat takovou 
akci chtělo pomoc většiny členů a také se jich 
většina zapojila.
24. a 25. května se konaly na výstavišti v Kromě-
říži Dny hasičů zlínského kraje. Vystavovala 
se zde spousta historické i současné hasičské 
techniky a nechyběla zde ani naše historická 

technika, a to koňská stříkačka z roku 1903 
a přívěsná stříkačka DS16 z roku 1928.
To je zatím vše, co se u sazovických hasičů le-
tos dělo, ale hodně nás toho také ještě  čeká.  
V červnu proběhne opět evakuační cvičení 
v místní škole spojené s odbornou přednáš-
kou, určitě proběhne i taktické cvičení na-
šeho okrsku a 23. června se bude na výletišti 
konat již zmíněná soutěž mladých hasičů 
v  požárním sportu pod názvem Memoriál 
Josefa Brázdila.
O prázdninách moc akcí neplánujeme, ale už 
7. září se u nás opět uskuteční poslední soutěž 
ZLPS, která se už loni konala v Sazovicích a pro 
velký úspěch se letos bude u nás zase opakovat.
To je za mě vše, přeji vám pohodové léto 
plné sluníčka a příště zase naviděnou.

Tomáš Omyla, jednatel sboru a 3. okrsku
VD JSDH Sazovice

Sazovickým včelaříkům se daří 
Na jaře jsme měli v kroužku napilno. Kromě 
práce ve včelíně nás čekala Zlatá včela, ka-
ždoroční soutěž včelařských kroužků, a tak 
jsme chystali rámečky do úlů, uklízeli včelín 
po zimě, sázeli kytičky a v neposlední řadě 
jsme se připravovali na soutěž. Letošním or-
ganizátorem byl včelařský kroužek v Hrad-
čovicích, a tak jsme se jednoho slunečné-
ho dubnového dne podívali do této krásné 
vesničky nedaleko Uherského Hradiště i my. 
Ve zrekonstruovaném obecním úřadě nás 
přivítal příjemný vedoucí zdejšího včelařské-
ho kroužku pan Stužka se svým kolektivem. 
Všechny děti dostaly tašku s dárečky, triko 
a barevné náramky, které je rozdělovaly do 
skupin. Ti nejhladovější si mohli hned stoup-
nout do fronty na palačinky. Zdá se, že nápad 
loňských organizátorů z Oznice usmažit pa-
lačinky se stane tradicí. 
Malé včelaře čekalo perné odpoledne. Nejdří-
ve vyplnili test teoretických znalostí, potom je 
potrápily otázky ze včelařské praxe, z mikro-
skopování, museli obhájit i své znalosti z bo-
taniky a rozpoznat včelařské nástroje. Úkoly 
se protáhly až do jedné hodiny odpolední 
a  potom jsme si všichni pochutnali na řízku 
s bramborovou kaší. Dopoledne jsme si moh-
li zpestřit střílením z luku, děvčata si nechala 
zaplést barevné pramínky do vlasů nebo na-
malovat na obličej obrázek zvířátek či kytičku. 
Asi se nikdo nebude divit, že každý druhý vče-
lařík měl namalovanou včelku. A kdo se nebál, 
mohl si vyzkoušet originální horolezeckou 
stěnu, která se skládala z bedýnek od piva. 
Ti nejšikovnější postupně naskládali na sebe 
14 bedýnek a vyšplhali se po nich až nahoru. 
Potom se mohli zhoupnout na laně, které je 
jistilo. Než organizátoři opravili testy a spo-

čítali všechny přidělené body, mohli jsme se 
jít pobavit do KOVOZOO ve Starém Městě. Za 
hodinu a půl jsme stihli obejít všechny ven-
kovní i část vnitřních prostorů a moc se nám 
tam líbilo. Nakonec nám všem koupil pan 
starosta z Hradčovic zmrzlinu a vydali jsme se 
zpět, abychom si vyslechli vyhlášení výsledků 
soutěže. A jak dopadla naše děvčata?
Získali jsme v kategorii mladších žáků 12., 
18., 25. a 26. místo z celkového počtu 49 
dětí. 
14. května nás čekalo historicky první vy-
táčení medu ve školní jídelně. Tentokrát 
se ho zúčastnili i reportéři z televize Nova 
a při stáčení medu natočili i krátké povídá-
ní našich dětí. Děti se moc těšily na natáče-
ní televize i první letošní med. Nevím, na co 
víc. Některé si stáčení zkusily úplně poprvé 
a musím všechny moc pochválit za jejich 
šikovnost a pracovitost. Já sama jsem ruku 
k dílu přiložila až při závěrečném úklidu, 

jinak všechno zvládly děti. Za odměnu do-
stal každý malou skleničku čerstvého medu 
a na další schůzce čekalo na každého člena 
kroužku jedno kilo pastovaného medu. Ne 
zapomněli jsme ani na naši jídelnu, a tak se 
i školka může těšit na medovou svačinku.
V dubnu nás pozvali do jedné z otrokovic-
kých škol, kde jsme pro první a pátou třídu 
uskutečnili malou přednášku o životě včel 
zpestřenou menšími soutěžemi, praktickou 
ukázkou výroby rámečků a drátkování. Sa-
mozřejmostí byla zkouška včelařského oble-
ku a velký zájem dětí vzbudilo i pozorování 
živých včel v našem proskleném úle. 
Na závěr roku se chystáme navštívit Apido-
mek u pana včelaře Vyňuchala ze Žeranovic 
a  určitě se před prázdninami rozloučíme 
sladkou zmrzlinou.
Za včelařský kroužek přejeme všem čte-
nářům krásné letní dny.

 Jitka Kučerová

Děti jako malovanéNaše děvčata na soutěži v Hradčovicích
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Konopka  a Luňák od ledna do června
Letošní rok jsme výjimečně začali vánočním 
vystoupením. Naše pásmo s názvem Pů-
jdem spolu do Betléma, ve kterém účinku-
jeme společně s DFS Konopka, sazovskými 
kolednicemi a Mužským pěveckým sborem 
Hlahol z Mysločovic, jsme jeli v den Tří králů 
předvést až do Tučap u Holešova.
Jaro pak bylo pro Konopku klasicky ve zna-
mení tradiční obchůzky s májkem, vítání 
nových občánků v obci a účastí na pěvec-
kých soutěžích. Můžeme se pochválit, Val-
ča Večeřová z Tečovic se březnu a v dubnu 
za DFS Konopka zúčastnila soutěží ve zpěvu 
lidových písní O zámecký klíč v Přerově, Tr-
nečka ve Zlíně a postoupila i do krajského 
kola O hanáckyho kohóta v Prostějově. Tam 
se jí dařilo velmi dobře, umístila se ve zlatém 
pásmu pěti nejlepších zpěváčků v kategorii 
12–15 let.
Cimbálovka také nezahálela. Jeli jsme se 
v  krojích pobavit a zatancovat si na Vševa-
lašský bál do Zlína, zahráli jsme si na osla-
vě  narozenin a dvou svatbách, v Sazovicích 
a v Milovicích u Zdounek. Jako každý rok, 
tak i letos nám bylo potěšením pořádat již 
tradiční VUC-Večer u cimbálu s Cimbálovou 
muzikou Luňák. Počasí nám letos konečně 
vyšlo! Moc jsme se bavili a na vás bylo vidět, 
že vy taky. Těší nás stále větší příliv našich 
příznivců, nových posluchačů a tanečníků. 
Tolik zpěvaček a tanečnic na oblíbené karič-
ky jsme ještě neměli… Hrát a zpívat pro vás 
je čím dál větší radost. Děkujeme! V průběhu 
večera jste se mohli také dozvědět, co to je 
valašský odzemek a náš Maťa, který ho sou-
těžně tancuje, předvedl i názornou ukázku. 
Pokud tedy stále váháte, zda přijít na pose-
zení s námi, tak to příští rok určitě neodklá-
dejte. Atmosféra stojí za to! Máme radost, že 

jsme v Sazovicích vytvořili novou akci pro 
lidi, která už získala punc „tradiční“ a věříme, 
že pokud bude stále pro koho hrát a zpívat, 
tak to tak bude i nadále. Letos jsme si totiž 
ověřili, že se na nás spousta lidí opravdu těší 

a nemůžou se dočkat, až budou znát termín 
VUCu a zapíšou si ho do kalendáře.

Barbora Paštěková,
primáška a vedoucí CM Luňák

Valča Večeřová – O hanáckyho kohóta Večer u cimbálu

Večer u cimbálu – zapojily se i děti

GratulujemeVšechno nejlepší, paní Nečekalová

Obchůzka s májkem

Už se scházíme 13 let
Ani se nechce věřit, že Klub seniorek v Sa-
zovicích funguje už 13 let a že funguje v ne-
změněné podobě – žádná z jeho členek 
dobrovolně neodešla. Co se mění, je náplň 
schůzek. V dřívějších letech jsme mohly 
častěji podnikat společné výjezdy na výsta-
vy, exkurze a výlety. Účastnily jsme se i akcí 
zdejší školy, s níž jsme udržovaly úzkou spo-
lupráci (besedy se školáky, předčítání dětem, 
pozvání do snoezelenu, společné výjezdy za 
poznáním, kdy jsme početně doplnily školní 
autobus a  podílely se i na jeho financová-
ní…) Roky ale neubývají a kvůli snížené mo-
bilitě několika z nás si už akce mimo Sazovice 
nemůžeme dopřávat jako dřív. Zaměřujeme 
se tedy na schůzky v našem domácím pro-
středí. Letos např. probíhá Rok české hudby, 
kdy slaví kulatá jubilea řada našich význam-
ných skladatelů a hudebníků, a tak jsme se 
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rozhodly poznat některé z  nich důkladněji. 
Paní Ordáňová, jedna z  našich členek, při-
pravila besedu o Bedřichu Smetanovi 
(1824–1884), kde jsme se podrobně sezná-
mily s  jeho životem a tvorbou a vyslechly 
jsme snad nejoblíbenější symfonickou báseň 
Vltava a jako ukázku z klavírního díla popu-
lární Louisinu polku. Druhá z besed byla vě-
nována Antonínu Dvořákovi (1841–1904), 
od jehož úmrtí uplynulo 120 let. Také ukázky 
z jeho skladeb jsou obecně známé. Jeho Lar-

go, 2. větu z  Novosvětské symfonie, známe 
jako smuteční hudbu a také Slovanský ta-
nec č.8, Furiant patří mezi nejčastěji hrané. 
Některé z našich seniorek se zúčastnily ko-
mentované výstavy zlínského malíře Jose-
fa Ruszeláka, která probíhala ve vestibulu 
budovy č.21 – mrakodrapu ve Zlíně. Když vás 
seznámí se svým dílem i způsobem tvorby 
sám jeho autor, pak je pro diváka často mno-
hem srozumitelnější a zajímavější. A Ruszelá-
kovy obrazy jsou navíc krásné. Za dobu trvá-

ní našeho klubu jsme společně oslavily řadu 
svátků i narozenin, samozřejmě i kulatých, 
ale poprvé to byly 90. narozeniny. V neoby-
čejné síle a svěžesti se jich dožívá paní Jaro-
slava Nečekalová. Do všech dalších let jí 
přejeme pevné zdraví, spokojenou mysl, 
hodně optimismu, radosti ze života a pře-
devším neustálou milost Boží.

 Za Klub seniorek 
Věra Nejezová 

Obecní knihovna Sazovice 
Milí čtenáři, máme za sebou další čtvrtletí 
a  co nevidět budeme načínat druhou po-
lovinu roku 2024. V minulém čísle našich 
novin jsem vás seznámila s akcemi, které se 
v knihovně od počátku letošního roku kona-
ly. I v tomto čtvrtletí tomu nebylo jinak. Na 
konci března knihovnu třikrát navštívily děti 
ze sazovické mateřské školky. Napřed přišly 
děti ze třídy Sluníček a další den dvě skupin-
ky dětí z Hvězdiček. Poslechly si pohádku, 
něco si vymalovaly, prohlížely si knížky a také 
si mohly vyzkoušet hry, které jsou v knihovně 
dětem stále k dispozici. I ti nejmenší byli spo-
kojeni tak, že se jim z knihovny ani nechtělo.
V dubnu po delší době opět zavítala do 
knihovny čarodějnice, která se tam usadila 
na tři týdny. Možná to některé děti odradilo 
a do knihovny se bály přijít, ale někteří malí 
čtenáři statečně otvírali truhlici s pokladem, 
který čarodějnice střežila.
V tomto roce už podruhé do knihovny přišly 
i  maminky s našimi úplně nejmenšími „čte-
náři“. Věřím, že se do knihovny přijdou podí-
vat i rodiče s dětmi, které byly letos v červnu 
přivítány jako noví občánci naší obce. Jejich 
rodiče  obdrželi motivační set pro první čte-
ní v rámci projektu Bookstart -  S knížkou do 
života. Do tohoto projektu je naše knihovna 
od loňského roku zapojena. Všichni rodiče 
s dětmi jsou do knihovny srdečně zváni.
Začátkem června proběhlo v knihovně již 
tradiční pasování prvňáčků na čtenáře. Za 

pomoci spolužáků ze třetí třídy děti lehce 
splnily 3 úkoly. S těžším úkolem jim starší 
spolužáci poradili. Velké poděkování patří 
paní učitelce Mgr. Erice Novákové, která děti 
na tuto akci perfektně připravila. A také dě-
kuji naší paní starostce Ing. Michaele Vajdíko-
vé, která dětem přečetla pohádku a potom je 
jako královna Knihoslava mečem pasovala 
na čtenáře. Děti si nadšeně odnášely pamět-
ní list, knihu a malé překvapení. Snad je ro-
diče budou ve čtení a v návštěvě knihovny 
nadále podporovat. 
Pro všechny je knihovna otevřena každý 
čtvrtek od 14.00 hod. do 19.30 hod.
Od měsíce května je všem k dispozici nový 
výměnný soubor knih a můžete si tak vybírat 
z více než 50 nových titulů.
Knihovna bude otevřena i v prázdnino-
vém měsíci červenci v obvyklých půjčova-
cích hodinách, tj. každý čtvrtek od 14.00 
do 19.30 hod. 
V měsíci srpnu bude knihovna zavřena. 
Další pravidelné půjčování začne první čtvr-
tek v září, tj. 5. 9. 2024.
S radostí vám oznamuji, že konečně máte 
možnost nahlížet do On-line katalo-
gu knih naší knihovny. Lze ho otevřít na 
stránkách Obecní knihovna Sazovice –  
sazovice.knihovna.info – Online katalog.  
Pokud budete chtít vybranou knihu rezer-
vovat, stačí napsat na emailovou adresu: 
knihovna.sazovice@email.cz.

Přeji vám všem sluníčkovou dovolenou, dě-
tem krásné prázdniny, plné nezapomenutel-
ných zážitků. Věřím, že si najdete čas a ne-
cháte se unášet dějem knih, které máte rádi, 
a zapomenete alespoň na chvíli na starosti 
všedních dnů. S výběrem knížek na dovole-
nou vám určitě poradím. 
Těším se na vás v naší knihovně v Sazovicích

Marie Ordáňová

Už jsme čtenáři! Dopadne to dobře? 

Dinosauři – oblíbené téma
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Řemesla a živnosti v naší obci – obchody a hospody 
Připomeňme si verše o sazovických řemesl-
nících a živnostnících, jak zazněly v žákov-
ském projektu našich školáků:
Jak se dřív bydlelo v té naší dědině? V cha-
lupě byla síň, světnice, kuchyně.
Obecní úřad aj hasičská zbrojnice, to kdy-
by hořelo, zle bylo velice. Poledně hlásila 
pod kopcem zvonice.
Kdysi tu bývaly dvě pěkné hospody, 
knihovna, záložna aj čtyři obchody.
Většina těchto živností se nacházela uprostřed 
obce. Štěpán Pospíšil (Vlčkovi) provozoval 
obchod s potravinami v č. 21, což je dneš-
ní muzeum. Domek byl do současné podoby 
upraven až v r. 2010, ale stále tu zůstaly scho-
dy, které vedly k dřívějšímu vchodu do pro-
dejny. Nezmizely ani dva stupně přímo přede 
dveřmi, které po zazdění přestaly existovat. 
Další prodejna potravin se nacházela hned 
vedle, v č. 55, kde dnes bydlí Pekařovi a Mikul-
kovi. Patřila Františce a Anně Šestákovým. 
Ani do třetího obchodu nebylo odsud daleko. 
V domku č. 51 prodávala cukrovinky, sodovky, 
ale také školní potřeby Mariana Velísková. 
Domek dnes patří p. Tomáši Omylovi. Čtvrtý 
obchůdek byl jistou dobu součástí Václav-
kovy hospody č. 2 (na návsi).

Odedávna byly v obci také dvě hospody, 
horní – Kučerova a Václavkova na návsi, 
č. 2. Původním majitelem horní hospody byl 
František Šesták, č. 59, později ( asi v r. 1937) 
si ji pronajala rodina Kučerova, která se při-
stěhovala ze Žeranovic. Hostinský Antonín 
Kučera (1912 -1997) měl vlastní licenci a po-
volení k pálení lihovin, v hospodě se promíta-
lo také kino, konaly divadelní zkoušky i před-
stavení sazovických ochotníků nebo ne vždy 
poklidné schůze politických stran, jak o tom 
píše ve svých pamětech Rudolf Mahoušek: 

„Roku 1905 se již v obci počaly formovat poli-
tické strany. Byla to hlavně strana křesťansko – 
sociální, k níž se klonila většina obce. V roce 
1906 se konal v Sazovicích tábor lidu, na němž 
měli mluvit poslanci a pracovníci této strany. 
To byla tehdy velká událost, která soustředila 
velké davy lidu. Jako hlavní opozice přišli čle-
nové sociálně demokratické strany z Malenovic 
vedení mladým zedníkem Mikulíčkem, který se 
později stal poslancem a pak senátorem komu-
nistické strany. Po zahájení tábora, když začal 
mluvit kvasický hrabě Thun, počala ihned soci-
álně demokratická opozice na řečníka sprostě 
pokřikovat a povolávat, což se stále stupňova-
lo. Mírné napomínání nepomohlo, a tu kdosi 
hodil mezi rušitele kamenem. Samozřejmě že 
ti toho využili, způsobili kravál, zmatek, tábor 
lidu se ihned skončil a šlo se do horní hospody, 
kde se mělo pokračovat. Opozice, která se sna-
žila vniknout do hospody, byla vytlačena ven, 
aby nerušila schůzi. Příslušníci soc.dem.strany 
si to nedali líbit a při tom došlo k malé šarvátce, 
při které dostal vůdce opozice Mikulíček „liska-
nec“, což vybudilo velké veselí. Den nato přinesl 
soc.dem. list Právo lidu článek o sazovské schů-
zi, v němž píše, že „stará panna Kučerová dala 
řečníkovi Mikulíčkovi přes hubu…“ A skutečně 
mu přes ni dala Františka Kučerová z č. 93, které 
bylo tehdy asi 50 let. To je malá ukázka politiky 
v obci v tehdejší době.“ 
(K incidentu došlo v r. 1906, tedy dlouho před 
pronájmem hospody rodinou Kučerovou.)
V roce 1943 zemřela p. Kučerovi jeho první 
manželka Marie a on zůstal sám se dvěma 
dětmi. O rok později se znovu oženil s Ludmi-
lou, rozenou Palkovou (1920–2012) z Lecho-
tic. Spolu pak vychovali nejen děti z prvního 
manželství, ale i své dva syny, Karla a Rosti-
slava. 
Když po nástupu komunistické totality za-
čalo v 50. letech znárodňování živnostníků, 
pan Kučera na ně nečekal a sám provoz hos-
pody uzavřel. V době, kdy Kučerovi horní 
hospodu provozovali, bydleli krátce v č.55 
(dnes Pekařovi a Mikulkovi) a později pře-
stavovali a upravovali k obývání hospodské 
prostory. V roce 1955 pak bývalou hospodu 
odkoupili a postupně přebudovali na rodin-
ný dům. Kučerova hospoda je zmiňována 
jako horní, protože dům stojí dodnes na 
kopci nad hlavní silnicí, přímo naproti koste-
lu sv. Václava. Ještě loni k němu od silnice po 
svahu vedly příkré betonové schody, které 
už léta nikdo nepoužíval. Při pohledu na ně 
napadala člověka otázka, jak po nich asi od-
cházeli „povznesení“ hosté a neskutáleli se 
přímo na silnici…? Dnes schody zmizely pod 
vrstvou zeminy a novou výsadbou plazivých 
keřů. Hospoda už také dávno neslouží své-
mu účelu, je z ní nově opravovaný rodinný 
dům, který stále patří potomkům rodiny Ku-
čerovy.

Zajímavá je i historie druhé hospody v obci, 
jíž se říkávalo U Václavků. Ti byli jejími po-
sledními majiteli. Koupili ji někdy na počátku 
20. století Jaroslav a Ludmila Václavkovi. 
Hospoda stávala na návsi, kousek od hlavní 
cesty, přibližně v místech před dnešní pro-
dejnou Sazovjanka. Hospoda měla pěkný 
prostorný sál, v jehož pravé části se nacháze-
lo dokonce jeviště a pod ním v rohu výčep, 
odkud vedly schody do prostorného sklepa. 
Když v květnu 1945 šla přes Sazovice fron-
ta, našla v něm úkryt nejen rodina hospod-
ského, ale i tři rodiny ze sousedství. Teprve 
v  pozdějších letech se výčep přesunul blíže 
ke vstupu do lokálu a také pod ním byl vy-
budován menší sklípek. Obytné prostory pro 
rodinu hostinského byly však velmi stísněné. 
Vstupovalo se do nich také z lokálu a tvořily 
je dvě místnosti – kuchyňka a světnice, kde 
spali rodiče a jejich pět dětí. Živnost po ro-
dičích zdědil nejstarší syn, také Jaroslav (nar. 
1909). Ten se v r. 1935 oženil se Zdenkou 
Juráňovou (nar. 1910) z Rackové. Aby mla-
dí manželé měli trochu soukromí, spávali 
v hospodském sále na jevišti… Tam se jim 
v únoru 1937 narodila i jejich jediná dcera, 
po mamince Zdenka, dnes provdaná Často-
vá. Podle jejích vzpomínek vznikl tento člá-
nek. K hospodě patřila i zahrada s kuželnou 
a později přibylo velké taneční kolo, široko 
daleko jediné betonové, jinde se tancovalo 
na písku. Kolem kola vysadil pan Václavek 
smuteční vrby, což dodalo místu patřičnou 
malebnost. Zařízení neposkytovalo restau-
rační služby. Nevařilo se zde, pouze se če-
povalo pivo (nejbližší pivovar byl v Přerově), 
limonády (sodovky) a rozlévaly se lihoviny. 

Obchody v obci:  Fr. a A. Šestákovy

Hospodský Kučera (drží pípu) a jeho hosté

A. Kučera se svou druhou ženou Ludmilou (vlevo);

M. MrázkováPospíšilovo-Vlčkovo          
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V sále se konávaly taneční zábavy i plesy, kdy 
k tanci hrávala místní kapela pod vedením 
nejdříve Jana a pak Václava Nečekala, a často 
také ochotnická divadelní představení pod 
patronací místních hasičů. I když byla malá 
Zdenka jedináček, měla spoustu povinností 
a musela v živnosti rodičům pomáhat. Třeba 
před „divadlem“ nanosit do sálu židle pro di-
váky a po něm je zase uklidit. To ale milovala 
a pod jevištěm dychtivě sledovala a poslou-
chala ochotnické zkoušky, kdy často uměla 
role stejně dobře jako herci. A že těch „diva-
del“ bylo! Na repertoáru byly hry jako Kraján-
kova nevěsta, Mlynářova schovanka, Světlo 
jeho očí, Muzikantská Liduška, Maryša nebo 
Gazdina roba a taky Zdenčin oblíbený „kus“ 
Tři dcerušky tatíka Berušky. 
Přišel rok 1945, konec války. Pro osmiletou 
Zdenku a její kamarády to byly okamžiky 
strachu, když při cestě do školy začaly ječet 
sirény, ale také dobrodružné chvilky, které 
doprovázely osvobození. Jenže pak v roce 

1948 nastoupila komunistická diktatura a po-
stupně začalo znárodňování. Nejdříve prů-
myslu, v 50. letech došlo také na živnostníky, 
tedy i na rodiče Václavkovy, což velmi těžce 
nesl hlavně pan Jaroslav. Hospoda jim byla 
v r.1953 vyvlastněna bez náhrady, on musel 
nastoupit jako dělník do tiskáren… A sledo-
vat, jak s jeho bývalým majetkem hospodaří 
podnik Jednota. Paní Václavková zde byla za-
městnaná jako hospodská až do svých 65 let. 
Protože předtím byla vedena jako žena „v do-
mácnosti“, chyběly jí odpracované roky pro 
odchod do důchodu. Zdenka jako dcera živ-
nostníka nenastoupila ani do učení, od 16 let 
pracovala v podniku Obnova (výroba běžných 
bot, opravy obuvi, práce ve sběrnách apod.).
Když byla Václavkova hospoda znárodněna, 
zůstala v obci soukromou ještě Kučerova 
hospoda. Ta byla menší, a nespadala tak do 
stanovené výměry, podle níž znárodňování 
probíhalo. Pan Kučera však na další znárod-
ňování nečekal a sám provoz uzavřel.

Václavkova hospoda se dnešních dnů na-
rozdíl od Kučerovy nedočkala. V roce 1980 
musela ustoupit nově vystavěné budově ob-
chodu se smíšeným zbožím a pohostinstvím, 
která vznikla svépomocí občanů v akci „Z“. 
O dvacet let později byl objekt rozšířen o dal-
ší patro, kde mj. vznikl velký společenský sál 
a v přízemí moderně vybavená kuchyně. 
Za poskytnuté informace a zapůjčené fotografie 
děkujeme paní Zdence Častové a rodině Kučerové. 
Mgr. Věra Nejezová, Mgr. Věra Velísková

Tip na prázdninový výlet 
Navštivte moravský Tádž Mahál
Tádž Mahál, monumentální památník své 
předčasně zesnulé manželce nechal v Indii 
v polovině 17. století vybudovat tamní vzne-
šený velmož a dodnes toto místo patří k tu-
risticky nejnavštěvovanějším cílům. Bělostný 
palác zrcadlící se ve vodní hladině není ne-
známý ani lidem u nás. Méně však už víme, že 
podobný, i když rozměrově poněkud skrom-
nější památník lásky a oddanosti milované 
ženě vznikl i u nás, dokonce docela blízko, 
v Holešově.
V polovině 18. století jej jako výraz žalu 
a  smutku nechal vybudovat své zemřelé 
manželce Aleně Bruntálské z Vrbna majitel 
holešovského panství Jan Antonín Rottal. 
Jde o Černou kapli, která je součástí kostela 
Nanebevzetí Panny Marie a která bezesporu 
patří k nejvzácnějším památkám města. 
Stavba byla velmi nákladná, pro výzdobu byl 
použit černý a šedý mramor, bohaté zlacení, 

bělostné sochy. Hraběti z Rottalu se pro její 
vybudování podařilo získat sochaře Gotf-
rieda Fritsche, jednoho z nejuznávanějších 
umělců v tehdejší Evropě. V tu dobu působil 
ve Vídni, kde ale v souboji způsobil smrt své-
ho soka, a tak se Holešov pro něho stal azy-
lem, kam se mohl víceméně schovat. Tady jej 
hrabě Rottal přemluvil (a asi i bohatě přepla-
til) k vytvoření velkolepého díla.
Celou Černou kapli tvoří vlastně jedno mo-
numentální sousoší. Centrem barokního ol-
táře jsou duše trpící v očistci, sochy hraběte 
a jeho manželky září mramorovou bělostí, 
další oltář je zobrazením Krista v zahradě 
Getsemanské. Černá, šedá, bílá a zlatá barva 
vyvolávají pocit hlubokého smutku, ale také 
ztišení a smíření.
Pod podlahou kaple se nachází krypta, kde 
našli místo posledního odpočinku členové 
rodu Rottalů. Krypta ale není veřejnosti pří-
stupná. 

V současné době probíhá v kapli náročná re-
konstrukce, která zahrnuje rovněž opravy soch, 
jimž začalo hrozit rozpadání. Náklady na re-
staurační práce byly vyčísleny na 5 milionů Kč 
a opravy budou trvat několik let. Ale kaple zů-
stává pro návštěvníky po celou dobu přístupná.
Až se vypravíte do Holešova třeba za nákupy, 
najděte si chvilku a do Černé kaple v kostele 
Nanebevzetí Panny Marie nahlédněte, najde-
te ho kousek od zámku. Anebo k prohlídce 
připojte i návštěvu Šachovy synagogy, ži-
dovského hřbitova či historické Zemanovy 
kovárny. V bývalé městské radnici se můžete 
mj. seznámit s legendárním hanáckým ob-
rem Josefem Drásalem a v samotném zámku 
pak zhlédnout některou z početných výstav, 
které se tu v průběhu roku pořádají, případ-
ně si poslechnout koncert vážné hudby. 
V zámeckém parku se také každý rok pořádá 
populární Holešovská regata. Příležitostí je tu 
nepočítaně a máme to „za rohem…“

Manželé Zdenka a Jaroslav Václavkovi Václavkova hospoda – výčep

Před bývalým obchodem  
a Václavkovou hospodou (dům vpravo)
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Vzpomínky legionáře B. Tetoura 
Pokračování zápisků italského legionáře Bohumila Tetoura (zajetí v Itálii)

Kursy a studium
Ale přece jen jsme se stále neopalovali, ne-
koupali, nejedli v jídelně a nehýřili v kantině, 
vždyť i to dobré bydlo a zábava by nás časem 
omrzely. Učili jsme se, hlavně ovšem byla-li 
venku nepohoda. Jeden poručík, v občan-
ském životě advokát, si dal z domu poslat 
právnické knihy a skripta a přednášel nám 
právo. I já jsem začal do toho kursu chodit, 
ale nevytrval jsem, přišel jsem k názoru, že 
ani toto studium, ani právnické povolání po 
válce by mi nevyhovovalo. Zato jsem cho-
dil na franštinu, jejíž kurs vedl další poručík, 
v civilu profesor na reálce. To se mi velmi za-
mlouvalo, dělal jsem pokroky, bohužel, ne-
byli jsme ve III.Periodě déle než asi čtvrt roku 
a v dalších táborech už taková pohoda neby-
la. Italsky jsem se systematicky neučil, ale ku-
poval jsem si denně italské noviny a louskal 
pomocí latiny a francouzštiny, později pomo-
cí italsko-německého slovníku, který jsem si 
tam koupil, jednoduché články, hlavně však 
zprávy z italského hlavního štábu. Šlo mi to 
celkem dobře, denně stále a stále lépe. I těs-
nopisu bylo možno se tam naučit. Také jsme 
zpívali. Poručík Ambrož, učitel od Plzně, dal 
dohromady dokonalý pěvecký sbor, který 
svými výkony udivoval i italské důstojníky, 
kteří s velkým zájmem poslouchali jak jeho 
vážné sbory, tak i veselé slovácké a slovenské 
písničky.

Zábavy na pokoji
Ale nejenom samým učením živ je člověk, 
i to by ho konečně omrzelo. A tož jak jsme 
se bavívali na pokoji? Někteří kamarádi 

se pustili do řezbářství. Asinarské voňavé, 
mastné, načervenalé, snad cedrové dřevo 
k tomu přímo vybízelo. Praporčík Dolejš 
vyřezal všech 32 krásných, skutečně mistr-
ně provedených šachových figurek. Velice 
se mi to líbilo, a  tak jsem se do toho také 
pustil. Ale ani zde jsem nevytrval, zde bylo 
zapotřebí veliké a veliké jemnosti a trpěli-
vosti. A tož když jsem jednou už skoro ho-
tovému koníkovi, na kterém jsem již tři dny 
v potu tváře pracoval, neopatrností uřízl 
hlavu, dopálil jsem se a  nechal jsem toho. 
Celý výsledek mého snažení, asi sedm figu-
rek, jsem přivezl domů a mám je kdesi na 
důkaz pravdy uschovány. Zato jsem si ušil 
z  kusu jakési látky tašku na papíry a  papí-
rové peníze a vyztužil jsem ji lepenkou. Na 
Asinaře a  snad i  ve všech dalších italských 
zajateckých táborech neplatily italské pe-
níze, dostávali jsme svoji gáži v táborových 
bonech. Pokud vím, byl na nich natištěn 
na obyčejném papíře jen text, který udá-
val hodnotu. Jen na Asinaře byly tyto bony 
provedeny lépe, na lepším papíře a text byl 
doplněn i obrázkem. Přivezl jsem si jich ně-
kolik až domů na památku a mám je ještě i 
dnes kdesi uschovány. Potom jsem si ze dře-
va vyřezal tzv. věčný kalendář, ve kterém se 
denně vyměňovaly lístky s datem a názvem 
dne v týdnu a měsíčně lístek s pojmenová-
ním měsíců. Měl jsem ho na nočním stolku 
a  celé osazenstvo naší vilky se chodilo ke 
mně dívat, jak čas ubíhá, kolikátého je, hlav-
ně tehdy, když bylo dovoleno psát domů. 
Také ho ještě kdesi mám, zrovna tak, jako 
obtahovadlo na břitvu vlastní výroby. To 

bylo tak: Hrávali jsme mimo jiné také kopa-
nou a to tak tvrdě, že jsme rozkopali jeden 
kopací míč. Já jsem z něho vypáral podél-
ný kus kůže, našel jsem ještě na smetišti 
pohozenou tu rozbitou židli, ze které jsem 
už jednou vylomil nohu na sušení kůže ze 
žraločka, vyštípl jsem z opěráku prohnuté 
tenké, úzké prkénko, uhladil je a  přibil na 
ně kůži z míče. A panečku, jaké dělalo dobré 
služby, kdekdo si ke mně chodil obtahovat 
břitvu. Často jsme také hrávali šachy, dámu, 
ovečky a ovšem také karty. Sedávali jsme 
často dlouhé hodiny u stolu uprostřed po-
koje, v čele poručík Diviš proti stále otevře-
ným dveřím s  krásnou vyhlídkou na moře, 
já po jeho pravé ruce u svého lůžka, naproti 
mně poručík Růžek, a hráli „komando“, „Fris-
che Viere“, „jednadvacet“, nejčastěji však 
„Preferanc“. Výhry jsme nepropláceli, ale 
stále připisovali na papír. A  tak se stalo, že 
když jsme v únoru opouštěli Asinaru, dostal 
jsem od obou dohromady vyplaceno 31 lir. 
Hrávali jsme tiše, nikdy jsme se nehádali, 
spíše se hádali mezi sebou kibicové, kterých 
bylo vždycky dost, protože naším pokojem 
procházeli všichni obyvatelé vilky. Pojídali 
jsme mortadelu, popíjeli chianti, pokuřovali 
si – tak co nám scházelo?! Diviš měl doma 
v Plzni milou a  ta mu posílala memfisky 
a  egyptky. Když byl v  dobré náladě, třeba 
když mu šla dobře karta, vzal nůžky, rozstři-
hl egyptku a podělil nás. Tehdy jsem poprvé 
v životě kouřil „třetinky“ a pane, ty chutnaly 
jinak než ty italské mačedonky, popolárky, 
nebo dokonce domovina vlastní výroby.

Test inteligence – 2. část
V dnešní době máme ve zvyku vyjadřovat se i k prostým věcem co nejsložitěji (viz promluvy politiků, ekonomů, sociologů ad.) V našem testu 
jsou tímto způsobem „zašifrovaná“ česká přísloví. Poznáte která?

1.  Chemická sloučenina vodíku a kyslíku produkující minimum bellů působí erozívně na vrstvu horniny nacházející se podél její 
trati.

2.  Vzdálenost bodu A, což je místo, kde končí puzena gravitační silou malvice, od bodu B, což je místo na kolmici od bodu započetí 
její dráhy, je limitována.

3.  Subjekt, jenž vyvíjí úsilí na vytvoření svislého prostorového díla ústícího na povrchu a determinuje subjekt B, sám opíše dráhu ve 
zmíněném díle cílící.

4. Vodní obratlovci malých lineárních či kubických rozměrů nejsou ničím jiným než vodními obratlovci.

5.  Čas, vyměřený pro opakované prostorové přemísťování přibližně stejného množství specifické kapaliny, je limitován mezí 
pevnosti materiálu příslušné objemové jednotky.

Správné odpovědi najdete na str. 16 
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Přehled připravovaných akcí 
04.07.2024 Zábava REFLEXY

02.–04.08.2024 Výstava modelů a sběratelských předmětů

24.08.2024 Cyklotour Žídelná

07.09.2024 Hasičská pohárová soutěž mužů, žen a dorostu

15.09.2024 Dětské cyklistické závody – Bike Team

21.09.2024 Gulášfest

21.09.2024 Bazárek dětského oblečení

28.09.2024 Oslavy patrona obce svatého Václava

11.10.2024 Setkání se seniory

Ceník koupaliště 

Klub PATRIOTI SAZOVICE 60+ ve spolupráci s Obcí Sazovice
pořádá 1. ročník soutěže o nejlepší guláš

G U L Á Š F E S T   S A Z O V I C E  2 0 2 4 
Sobota 21. září, areál výletiště Zahrázovo

Propozice k soutěži si můžete vyžádat e-mailem na adrese jar.mrazek@volny.cz
Přihlášky je nutno podat nejpozději do 23. srpna 2024 osobně na OÚ Sazovice

nebo e-mailem na jar.mrazek@volny.cz.
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Stav obyvatel k 5. 3. 2024:  831  Narození: 5 Úmrtí: 0
Stav obyvatel k 6. 6. 2024:  841 Přihlášeno k trvalému pobytu: 7  Odhlášeno z trvalého pobytu: 0

Pohyb obyvatelstva za období březen–květen 2024 v obci Sazovice

Správné odpovědi na test inteligence 
1. Tichá voda břehy mele.

2. Jablko nepadá daleko od stromu

3. Kdo jinému jámu kopá, sám do ní padá.

4. Malé ryby taky ryby.

5. Tak dlouho se chodí se džbánem pro vodu, až se ucho utrhne.

KADEŘNICTVÍ JANA MORAVCOVÁ

 STŘEDA 8.30–12.00
 ČTVRTEK 8.30–12.00
 PÁTEK 8.30–12.00  

(podle objednávek 16.00–19.00 hodin)

Objednávat se můžete na tel. čísle  
605 436 848 nebo přímo v kadeřnictví.

OBECNÍ ÚŘAD – ÚŘEDNÍ HODINY

PONDĚLÍ 7.30–11.00,  14.00–17.30
STŘEDA 7.30–11.00,  14.00–17.30

Tel.: 577 121 500, 725 121 141

OBECNÍ KNIHOVNA SAZOVICE

Otevřeno KAŽDÝ ČTVRTEK  
odpoledne od 14.00 do 19.30 hod.

E-mail: knihovna.sazovice@email.cz 
Tel.: 732 531 400

PEDIKÚRA

Tel.: 605 261 375

POTRAVINY SAZOVJANKA

 PONDĚLÍ 7.00–16.00
 ÚTERÝ 7.00–16.00
 STŘEDA 7.00–16.00
 ČTVRTEK 7.00–16.00
 PÁTEK 7.00–16.00
 SOBOTA 7.00–10.00

Tel.: 739 341 167

POHOSTINSTVÍ

 PONDĚLÍ–ČTVRTEK 16.00–22.00
 PÁTEK 16.00–23.00
 SOBOTA 14.00–23.00
 NEDĚLE 10.00–22.00

Informace pro občany

PROVOZNÍ DOBA SBĚRNÉHO DVORA

V letním období (1. 3.–30. 11.)
ÚTERÝ 16:00–19:00  
ČTVRTEK 10:00–12:00 16:00–19:00
SOBOTA 09:00–15:00  
 polední přestávka 12:00–12:30

V zimním období (1. 12.–28. 2.)  
ÚTERÝ 16:00–18:00  
ČTVRTEK 10:00–12:00 16:00–18:00
SOBOTA 09:00–15:00   
 polední přestávka 12:00–12:30


